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خبــــر

 کارگردان نمایش »فرزند یک 
خنیاگرم« که به تازگی اجرای عمومی 
خود را به پایان رساند، تأکید کرد: در 
شرایط فعلی که جامعه رادیکال شده 
است هنرمندان تئاتر به طور کلی 
متضرر می شوند. شکرخدا گودرزی 
درباره شرایط اجرای عمومی آثار 
نمایشی در شرایط فعلی به مهر گفت: 
از یکطرف معتقدم تئاتر ضرورتی 
است که باید همیشه وجود داشته 
سیاسی  شرایط  هم پای  و  باشد 
فقط  و  کند  حرکت  اجتماعی  و 
نمی تواند منوط به اجرا در شرایط 
بسامان باشد. ولی به دلیل پدیده 
وارونگی و اینکه هیچ چیز بر اصول 
درست پیش نمی رود، رادیکالیسمی 
در جامعه وجود دارد که در این 
بین هنرمندان به صورت مشخص 
متضرر می شوند. وی یادآور شد: 
گروه های تئاتری از نظر مالی متضرر 
شرایط  مخاطب  چون  می شوند 

امنیت روحی برای تماشای تئاتر را 
ندارد. برخی دوست دارند به تماشای 
تئاتر بنشینند ولی مورد شماتت 
قرار می گیرند و برخی هم که در 
سالن حضور پیدا می کنند حاضر 
به اظهارنظر نیستند. این وارونگی 
روی کنش افرادی که می خواهند 
تأثیر  بنشینند  تئاتر  تماشای  به 
می گذارد. گودرزی متذکر شد: در 

این شرایط، فضای بسته مجازی برای 
تئاتر امکان تبلیغات را غیرممکن 
کرده و از سوی دیگر تبلیغات سنتی 
نیز پاسخگو نیست. بنابراین گروه های 
تئاتری در یک بحران قرار می گیرند. 
در اصل پیامدهایی که برای اجرای 
تئاتر پیش می آید گروه ها را وارد 
یک بحران می کند. مجموعه شرایط 
برای تئاتر مجموعه خوبی نیست. 

این هنرمند عرصه تئاتر معتقد است: 
افرادی که اهل تفکر و اندیشه هستند 
در این شرایط باید مشوق اجرای تئاتر 
و بازشدن سالن های تئاتر بشوند. 
وی تأکید کرد: تئاتر هم مثل دیگر 
تعطیل بردار  زندگی  پدیده های 
نیست. اگر این مسیر را درست ببینیم 
و دچار افراط و تفریط نشویم، تئاتر 
مفری است برای بازتاب روح جمعی و 
آنچه در جامعه است. شرایط بسامان 
نیست اما هنرمند باید وظیفه هنری 
خود را انجام دهد. گودرزی در ادامه 
سخنان خود تصریح کرد: جامعه در 
حال رادیکال شدن است و در جامعه 
رادیکال گوش شنوا برای گفت وگو 
مسدود می شود. در شرایط فعلی 
ارتزاق بچه های تئاتر چگونه باید 
باشد؟ کارمند حقوق خود را سر ماه 
دریافت می کند ولی هنرمند تئاتری 
که حیات و مماتش از این طریق 

است باید چکاری انجام دهد؟

 بتوانم به دوبله برمی گردم

 مدیرکل هنرهای تجسمی:
 جامعه به اندیشه »حبیب ا... 

صادقی« نیاز دارد
زنده یاد  مستند  فیلم  از  رونمایی  آیین   
... صادقی«، هنرمند نقاش با عنوان  »حبیب ا
»هنرمند واحد۵« شامگاه یکشنبه با حضور 
مدیرکل هنرهای تجسمی برگزار شد. آیین 
رونمایی از فیلم مستند »هنرمند واحد ۵« با 
صادقی،   .. . حبیب ا زنده یاد  خانواده  حضور 
عبدالرضا سهرابی، مدیرکل مرکز هنرهای 
تجسمی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، علی 
فروزانفر، معاون هنری حوزه هنری انقلاب 
اسلامی و جمعی از هنرمندان، فیلمسازان و 
منتقدان در پردیس سینمایی ملت برگزار شد. 
مدیرکل مرکز هنرهای تجسمی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گفت: این فیلم هم از نظر تکنیک 
و هم از حیث محتوا اثری قابل اعتنا و درخور 
شأن زنده یاد حبیب ا... صادقی به شمار می آید. 
باور من این است که هرچه برای این شخصیت 
وارسته و متعهد عرصه هنرهای تجسمی کشور 
کار کنیم، کم است و هم چنان جای کار وجود 
دارد. سهرابی اضافه کرد: جامعه امروز ما بیش 
از هر زمان دیگری به مشرب و اندیشه زنده یاد 
حبیب ا... صادقی نیاز دارد و لازم است حداکثر 
توان و اهتمام خود را برای شناساندن افکار 
و بسط اندیشه های او به کار گیریم. مستند 
»هنرمند واحد۵« به کارگردانی محمدصالح 
حجت الاسلامی و تهیه کنندگی حسین نشاطی 
روایتی از زندگی هنری و حرفه ای مرحوم 
حبیب ا... صادقی، هنرمند رشته نقاشی است که 

در مردادماه ۱۴۰۱ دار فانی را وداع گفت. 

 »مسیرمعکوس« و »مرده خور« 
در جشنواره چشم سوم 

 ۲ فیلم »مسیرمعکوس« و »مرده خور« از 
محصولات بنیاد سینمایی فارابی در نوزدهمین 
جشنواره فیلم های آسیایی چشم سوم هند روی 
پرده می روند. »مسیرمعکوس« به کارگردانی و 
تهیه کنندگی ابوالفضل جلیلی و »مرده خور« به 
کارگردانی صادق صادق دقیقی و تهیه کنندگی 
پروانه مرزبان در بخش غیررقابتی گستره آسیا 
نوزدهمین دوره جشنواره فیلم های آسیایی چشم 
سوم به نمایش در می آیند. »مسیرمعکوس« 
در جشنواره هایی چون پکن و شانگهای چین، 
جشنواره سینمای ایران در شانتیلی فرانسه، 
جیپور، کلکته و... شرکت کرده است. »مرده خور« 
نیز پیش تر در جشنواره هایی چون چنای، جیپور و 
دهلی نوی هندوستان، جشنواره بین المللی فیلم 

مسلمانان تورنتوی کانادا و...حضور داشته است.

 نصرا... مدقالچی، دوبلور مطرح 
کشورمان که بیش از یکماه قبل 
تحت عمل جراحی قلب باز قرار 
گرفته بود، گفت: »به لطف خداوند 
و  بهترم  خیلی  قبل  به  نسبت 
همچنان دوره نقاهتم را می گذرانم تا 
بهبودی کامل به دست بیاورم.« این 
صدای ماندگار دوبله در گفت وگو با 
ایسنا حال این روزهایش را مساعد 
توصیف کرد و افزود: حدود ۴۰ روز 
از عمل جراحی قلبم می گذرد و 
شکرخدا نسبت به گذشته خیلی 
بهترم. این روزها بیشتر در منزل 
کتاب می خوانم. گاهی اوقات هم 
برخی دوستان لطف می کنند و 
به دیدنم می آیند، دوستان واقعا 
به من محبت دارند و من از همه 
تشکر می کنم. مدقالچی توضیح 
داد: به دلیل سرماخوردگی های 
فصلی و ویروس آنفلوآنزا، پزشکم 
خیلی  که  کرده  فراوان  تاکید 
مراقب باشم و ترجیحا ملاقاتی 
. بتوانم  . . نداشته باشم تا ان شاءا
بهبودی کاملم را به دست بیاورم. 
این هنرمند درباره بازگشتش به 
عرصه دوبله عنوان کرد: فعلا دوران 
نقاهتم را می گذرانم. ان شاءا... اگر 
به آن درجه از بهبودی برسم که 
به دوبله  بتوانم کار کنم، حتما 
بازخواهم گشت. به امید و یاری 
خداوند این روزها سپری می شود. 
این دوبلور پیشکسوت در پایان 
برای این روزهای مردم سرزمینش 
آرزوی خوبی و سلامتی کرد. نصرا... 
مدقالچی، دوبلور شناخته شده 
کشورمان اوایل آبان ماه امسال از 
ناحیه دریچه آئورت قلب تحت عمل 
جراحی قرار گرفت. وی اکنون دوران 

نقاهت را در منزل می گذراند. 

 مهدی منظوری: 
 برای اولین بار نریتور خانم داریم

 تهیه کننده »دست اول« درباره ویژگی های این برنامه 
در پوشش اخبار جام جهانی و همچنین بهره گرفتن 
از نریتور خانم در این برنامه ورزشی توضیحاتی ارائه 
کرد. مهدی منظوری تهیه کننده برنامه »دست اول« 
درباره این ویژه برنامه که در ایام جام جهانی قطر روی 
آنتن شبکه ورزش می رود به »مهر« بیان کرد: »دست 
اول« قبلا در شبکه ورزش یک آیتم کوتاه خبری 
یک دقیقه ای بود و با شروع جام جهانی تبدیل به یک 
برنامه شد. وی با اشاره به وجه تمایز این برنامه با دیگر 
برنامه های شبکه ورزش تصریح کرد: این سابقه نداشت 
که در شبکه ورزش، اتفاقات در لحظه و به صورت خبری، 
بیان شود. اکثر برنامه ها در شبکه به تحلیل فوتبال ها 
می پردازند و یا هدف برنامه پخش زنده فوتبال است 
و بین دو نیمه اطلاع رسانی و تحلیل می کنند. این 
تهیه کننده اضافه کرد: ماجرای ماندن و رفتن کی روش 
نیز در این برنامه مورد بحث قرار گرفت، سیاست ما لزوما 
حمایت نبود و اتفاقا اولین کسی که به رویکرد او انتقاد 
کرد ما بودیم و حتی پاسخگو نبودنش به خبرنگاران را 
ما گفتیم. تهیه کننده »دست اول« درباره اینکه توبیخ یا 
تذکری هم در این زمینه شنیده اند یا خیر عنوان کرد: 
ما خط قرمزها را زیرپا نگذاشتیم و ضمن اینکه طبق 
سیاست ها حرکت کردیم سعی شد تا همه جوانب را هم 
رعایت کنیم. وی ادامه داد: »دست اول« ۲ بار در روز 
و در بازه زمانی ۲۰ دقیقه ای در ساعت ۱۱ صبح و ۱۶ 
عصر روی آنتن می رود. وجه متمایز دیگر برنامه ما این 
است که به لحظه منابع خارجی را پوشش می دهیم. ما 
واکنش روزنامه گاردین به صعود مراکش به نیمه نهایی 
را گفتیم و درباره حمایت مراکش از فلسطین پرداختیم 
تا اینکه به شکل کلیشه خودمان مصاحبه بگیریم. 
منظوری یادآور شد: عنصر اصلی برنامه ما سرعت است. 
از منابع و تحلیل های خارجی هم استفاده می کنیم 
و به این ترتیب از یک بیان خبری ساده رد شده ایم. 
این تهیه کننده درباره استفاده از نریتورهای خانم در 
آیتم های برنامه اش پاسخ داد: برای اولین بار از نریتور 
خانم استفاده کرده ایم، هیچ گاه در خود شبکه، نریتور 
یک گزارش مرتبط با فوتبال خانم نبوده است. حتی در 
دنیا هم بیشتر خبرنگار و مجری و گزارشگر هستند و از 
خانم به عنوان نریتور استفاده نمی شود. ولی ما در برنامه 
راه جدیدی باز کردیم تا خانم ها هم در این زمینه تجربه 
کسب کنند و واکنش های مثبتی هم دریافت کردیم. وی 
درباره اینکه چرا از مهمان بهره نگرفته اند؛ توضیح داد: 
برنامه ما مهمان محور نیست و حضور مهمان در برنامه 
راحت تر است چون بخشی از برنامه با گفت وگوهای او پر 
می شود؛ اما ما تعدد آیتم داریم. از مصاحبه ها هم طی 

گزارش استفاده می کنیم. 

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 موافقت رئیس جمهوری پرو با انتخابات زودهنگام

  اعلام وضعیت اضطراری 
در مناطق پرآشوب

 دینا بولوارته، رئیس جمهوری جدید پرو اعلام کرد 
که قصد دارد با تسلیم لایحه ای به کنگره کشورش 
انتخابات سراسری در آنجا را دو سال جلوتر آورده و 
در آوریل ۲۰۲۴ برگزار کند. به گزارش ایسنا، به نقل 
از خبرگزاری رویترز، خانم دینا بولوارته، اظهارکرد 
که اخیرا این کشور بعداز برکناری پدرو کاستیو از 
مقام ریاست جمهوری شاهد تنش و اعتراضات بوده 
است. رئیس جمهور جدید پرو همچنین وضعیت 
اضطراری در مناطقی از این کشور که سطح بالای 
نزاع اجتماعی دارند اعلام کرد.بولوارته بیان داشت: 
من در مناطقی که سطح بالایی از نزاع های اجتماعی 
را دارند وضعیت اضطراری اعلام می کنم. چند روز 
پیش بولوارته بعد از برکنارشدن کاستیو توسط کنگره 
پرو به عنوان رئیس جمهور جدید این کشور سوگند 
یاد کرد. کاستیو بعداز برکناری اش به اتهام تلاش 
برای منحل کردن پارلمان برای ممانعت از برگزاری 
رای گیری برای استیضاحش، دستگیر شد. بولوارته 
در یک سخنرانی تصریح کرد: من تصمیم گرفتم 
با معرفی لایحه ای، با کنگره بر سر جلو انداختن 
انتخابات سراسری و برگزاری آن در آوریل ۲۰۲۴ 
به توافق برسم. بیانیه بولوارته مبنی بر مطرح شدن 
این لایحه در روزهای آینده بعد از آن مطرح می شود 
که روز یکشنبه در جریان اعتراضات در پرو برای 
مطالبه برگزاری انتخابات سراسری بعد از برکنارشدن 
کاستیو، دو نوجوان کشته و چهار تن دیگر مجروح 
شدند. تظاهرکنندگان پرویی که عمده آنها را حامیان 
کاستیو تشکیل می دهند، تقاضا کرده اند به جای 
آنکه بولوارته تا سال ۲۰۲۶ در قدرت باقی بماند 
مقامات پرو انتخابات زودهنگام برگزار کنند. دوره 
ریاست جمهوری کاستیو در صورت تداوم ریاست 
جمهوری اش در سال ۲۰۲۶ به اتمام می رسید. 
برخی معترضان همچنین تقاضا کرده اند که کنگره 
تعطیل شود. هزاران معترض برای یک روز دیگر در 
سراسر پرو به خیابان ها آمدند و خواستار استعفای 
بولوارته و تعیین زمان انتخابات برای جایگزینی او 
و کنگره شدند. خانم بولوارته قبلا معاون کاستیو بود 
و رسما تا پایان دوره ریاست جمهوری او در ۲۰۲۶ 
می تواند قدرت را در دست داشته باشد. بسیاری از 
تظاهرکنندگان در بحران سیاسی جاری پرو خواستار 
آزادی پدرو کاستیو، رئیس جمهوری برکنار شده چپ 
میانه رو که روز چهارشنبه توسط قانونگذاران پس از 
تلاش برای انحلال کنگره قبل از استیضاحش برکنار 
شد، شده اند. صدها نفر همچنین در لیما، پایتخت پرو، 
تظاهرات کردند و پلیس ضدشورش در آنجا برای 

عقب راندن معترضان از گاز اشک آور استفاده کرد. 

»سرگئی شایگو«، وزیر دفاع روسیه:

تامینتجهیزاتنظامیارتشتاجیکستانادامهمییابد

 شکرخدا گودرزی: 

تبلیغاتسنتیتئاترپاسخگونیست

کوتــــاه

 روسیه قصد دارد به تامین تاجیکستان 
که  نظامی  تجهیزات  و  تسلیحات  با 
»دوشنبه« برای تقویت توان رزمی خود به 
آن نیاز دارد، ادامه دهد. به گزارش فارس، 
روسیه قصد دارد به تامین تاجیکستان 
که  نظامی  تجهیزات  و  تسلیحات  با 
»دوشنبه« برای تقویت توان رزمی خود 
به آن نیاز دارد، ادامه دهد. در این مورد 
»سرگئی شایگو«، وزیر دفاع روسیه در 
جریان دیدار خود با »شیرعلی میرزا«، وزیر 
دفاع تاجیکستان که در حاشیه نشست 
سران وزراتخانه های دفاع کشورهای 
عضو سازمان همکاری شانگهای و جامعه 
همسود در مسکو برگزار شد، اعلام کرده 
است. براساس این گزارش، شایگو در این 
دیدار همکاری روسیه و تاجیکستان در 

عرصه نظامی را عبامل مهم حفظ ثبات 
در آسیای مرکزی عنوان کرده است. 
دارد  قصد  روسیه  وی،  بنابر سخنان 
به صورت مداوم برنامه های مشترک در 

جهت تضمین امنیت منطقه را اجرا کند 
و با این هدف به ارائه کمک های نظامی و 
فنی و افزایش توان رزمی نیروهای مسلح 
تاجیکستان، یعنی تامین تاجیکستان با 

تسلیحات روسی و آموزش نظامیان آن 
کشور، ادامه می دهد. وی همچنین بر 
اهمیت بر نقش مهم پایگاه نظامی ۲۰۱ 
روسیه واقع در تاجیکستان در تضمین 
امنیت منطقه ای تاکید و خواستار تقویت 
توانمندی های آن، شده است. وزیر دفاع 
تاجیکستان به نوبه خود ضمن اشاره 
به اهمیت همکاری دو کشور خطاب به 
همتای روسی خود اظهارداشت: کارهای 
زیادی، از جمله تمرین های مشترک انجام 
شده است. از این فرصت استفاده می کنم 
و از کمک ها و حمایت های همه جانه، 
تشکر می کنم. در مذاکرات وزرای دفاع 
تاجیکستان و روسیه برنامه همکاری بین 
وزارتخانه های دفاع دو کشور برای سال 

۲۰۲3 میلادی به امضا رسید. 

  تاکید »پوتین« بر اجرای توافق 
سه جانبه قره باغ

 دفتر ریاست جمهوری روسیه اعلام کرد: پوتین در تماس 
تلفنی با همتای جمهوری آذربایجان بر لزوم اجرای توافق  
سه جانبه درباره قره باغ تأکید کرده است. به گزارش مهر به نقل 
از ریانووستی، درگیری طولانی مدت در قره باغ کوهستانی در 
سپتامبر ۲۰۲۰ شعله ور شد و بدترین تشدید تنش از دهه ۱۹۹۰ 
را رقم زد. خصومت ها در مقطعی با یک بیانیه آتش بس سه جانبه با 
میانجیگری روسیه که در نوامبر ۲۰۲۰ به امضا رسید، پایان یافت 
و دو کشور شوروی سابق با استقرار نیروهای حافظ صلح روسی 
در منطقه تحت درگیری با آغاز مذاکرات برای تعیین حدود مرز 
موافقت کردند. در ماه مه ۲۰۲۲، پاشینیان و الهام علی اف، به 
وزارتخانه های خارجه خود دستور دادند تا مقدمات مذاکرات صلح 
بین ایروان و باکو را آغاز کنند. با این حال، مذاکرات تا کنون با 
چالش هایی روبه رو بوده است. سران روسیه، جمهوری آذربایجان 
و ارمنستان در نهم نوامبر ۲۰۲۰، برای برقراری آتش بس کامل در 
قره باغ بیانیه ای مشترک امضا کردند. در ادامه روند مذاکرات صلح، 
آنها در ۱۱ ژانویه ۲۰۲۱ گرد هم آمده و بیانیه مشترک دیگری 
که به طور مشخص با هدف رفع انسداد ارتباطات اقتصادی و ترابری 

در منطقه تدوین شده بود را امضا کردند. 

  هشدار پاکستان به افغانستان
 درباره تیراندازی ها

 »شهباز شریف« نخست وزیر پاکستان در پیامی توئیتری و 
هشدارآمیز به افغانستان نوشت: گلوله باران و تیراندازی بی جهت 
از سوی نیروهای مرزی افغانستان در منطقه »چمن« منجر 
به شهادت چند شهروند پاکستانی و زخمی شدن شماری شد 
که مایه تاسف است و قوی ترین محکومیت ها را می طلبد. به 
گزارش ایرنا، وی افزود: دولت موقت افغانستان باید تضمین کند 
که حوادثی از این دست دیگر تکرار نمی شود. تنش های مرزی 
باردیگر روابط متشنج اسلام آباد و کابل را تحت تاثیر قرار داده 
است و اسلام آباد، طالبان را به کم کاری در مراقبت از مرزهای 
مشترک و هدف قراردادن غیرنظامیان در قلمروی پاکستان 
متهم کرد.  درپی کشته شدن ۶ پاکستانی پس از آتشباری از 
خاک افغانستان به سوی منطقه مرزی »چمن«، اسلام آباد از 
آنچه که اقدامات تحریک کننده از خاک کشور همسایه نامید، 
حمله مرزبانان طالبان را بشدت محکوم کرد.  سخنگوی وزارت 
امورخارجه پاکستان با صدور بیانیه ای، آتشباری مرزبانان طالبان 
به خاک پاکستان در منطقه مرزی چمن را به شدت محکوم کرد 
و هشدار داد که حوادث مرزی تعاملات دوجانبه با افغانستان را 
تحت الشعاع قرار می دهد. این درحالی است که مراقبت از مرزها 
یک وظیفه مشترک به شمار می رود. پاکستان به شدت از رویکرد 
حکومت طالبان در کنترل مرزهای مشترک با افغانستان شکایت 
دارد. این درحالی است که حکومت طالبان مدعی است، در حال 
حاضر هیچ گروه تروریستی در افغانستان حضور و فعالیت ندارد. 
حمله مسلحانه اخیر به سفارت پاکستان در کابل که داعش 
مسئولیت آن را برعهده گرفت نیز به تنش ها میان دو کشور 

همسایه دامن زده است. 

  به دلیل خاموشی های مکرر برق و وقوع بحران 
انرژی در ازبکستان همزمان با شروع فصل سرما، 
دادستانی این کشور چند رئیس شرکت منطقه ای 
انرژی و برق را بازداشت و علیه آنها پرونده های قضائی 
تشکیل داد. به گزارش ایرنا به نقل از خبرگزاری فرغانه، 
»نیگماتیلا یولداشف« دادستان کل ازبکستان اعلام 
کرد که به دلیل خاموشی های مکرر و قطع شدن گاز در 
سطح این کشور »خودودگزتامینوت«، »مظفر علی اف«، 
»نامید تویچیف« و »فورکات شدمونکولوف«، روسای 
شرکت های برق در این کشور بازداشت و علیه انها پرونده 
قضائی تشکیل شده است. دادستان کل ازبکستان در 
جلسه ستاد جمهوری که برای حل وفصل مسائل مربوط 

به تامین منابع انرژی برای جمعیت و بخش های اقتصاد 
تشکیل شده بود، بازداشت آنها را اعلام کرد. اومورزاکوف 

رئیس اداره ریاست جمهوری نیز در آن نشست گفت: 
»اگر افراد مسئول در سایر مناطق که بعضی از آنها اکنون 
در جلسه نشسته اند، نتیجه گیری درستی از این موضوع 
نگیرند و مرتکب نقض قانون شوند، قطعا پرونده قضائی 
علیه آنها نیز آغاز خواهد شد.« او وعده داد که »افراد و 
شرکت های مسبب بحران انرژی در این کشور عواقب 
کم کاری خود را خواهند دید. براساس گزارش فرغانه، 
اومورزاکوف بیان داشت: تقریبا ۶۲ هزار خانوار در ۴۶۲ 
شهرک ازبکستان به دلیل کاهش فشار در خطوط لوله، 
گاز طبیعی دریافت نمی کنند. یکهزار و ۴۸۵ محله هم 
در ساعات مختلف روز در بخارا، ناوی، فرغانه و تاشکند 

نیز بدون برق باقی ماندند. 

بحران انرژی در ازبکستان

 برخی مسئولان بازداشت شدند

  نخست وزیر صربستان هشدار داد، اتحادیه اروپا در 
صورت اصرار بر رفع موانع ایجاد شده از سوی صرب های 
کوزوو در جریان تنش های اخیر در این منطقه، همه اعتبار 
و اقتدار خود را از دست می دهد. به گزارش ایسنا، به نوشته 
پایگاه راشاتودی، جوزپ بورل، دیپلمات ارشد اتحادیه اروپا 
تقاضای چنین کاری از سوی صربهای کوزوو را مطرح و 
تاکید کرد، اتحادیه اروپا آنچه را که او اقدامات مجرمانه و 
خشونت طلبانه در شمال کوزوو خواند تحمل نخواهد کرد. 
آنا برنابیچ، نخست وزیر صربستان، اتحادیه اروپا را متهم به 
چشم پوشی مستقیم از نیازهای صرب های کوزوو کرد که 

چون این بلوک تنها هنگامی که آنها کنار موانع هستند 
توجه می کند. برنابیچ خاطرنشان کرد: برپاکردن این موانع 
تنها ابراز نارضایتی و یاس نیست بلکه درخواستی برای 
صلح و همچنین درخواستی برای اقدام از سمت جامعه 
بین المللی است. او اضافه کرد: کسانی که روی موانع هستند 
به وضوح در حال طرح اعتراضشان هستند و دارند این کار را 
به صورت صلح آمیز انجام می دهند. متاسفانه تنها راه برای 
اینکه صدای آنها شنیده شود بودن کنار موانع است. صدها 
تن از صرب های معترض در کوزوو با برپایی موانعی اقدام 
به مسدودکردن خیابان ها و ترافیک در دو گذرگاه مرزی 

اصلی کردند. جرقه این اعتراضات با دستگیرکردن یک افسر 
سابق پلیس که پریشتینا )مرکز کوزوو( او را متهم به حمله 
به ماموران گشت زنی پلیس کوزوو کرد، زده شد. تنش ها در 
این منطقه به دنبال اعلام تصمیم پریشتینا برای برنامه ریزی 
انتخابات زودهنگام در چهار ناحیه تحت تسلط صرب ها 
برای ۱۸ دسامبر بار دیگر تشدید شد. احزاب سیاسی بزرگ 
صرب اعلام کردند که چنین انتخاباتی را تحریم خواهند کرد. 
به دنبال برگزاری اعتراضات از سوی صرب تبارها با برپایی 
موانع، ویوسا عثمانی، رئیس جمهور کوزوو، اعلام کرد: این 

انتخابات به ماه آوریل موکول شده است. 

صربستان به اتحادیه اروپا هشدار داد

    علی اکبر ثقفی، تهیه کننده سینما معتقد است: 
مخاطبان سینما معمولا از طبقه متوسط به پایین 
هستند و به دلیل شرایط اقتصادی فعلی با ریزش 
مخاطب مواجه شده ایم. علی اکبر ثقفی در گفت وگو 
با »مهر« با اشاره به شرایط اکران و تولید در سینمای 
ایران گفت: در حال حاضر تنها یک پروژه ای برای 
تولید در دست داریم که در مرحله پیش تولید 
است و در صورت فراهم شدن شرایط مالی آن را 
تولید می کنیم. البته که با شرایط موجود عقل 
سلیم می گوید که نباید فیلمی را به دلیل شرایط 
نامناسب اکران به مرحله تولید برسانیم. حتی برای 
اکران فیلم »کوچه ژاپنی ها« نیز منتظر هستم 
تا شرایط اکران مساعد شود تا این فیلم را اکران 
کنیم. وی بیان کرد: درست است که مدت هاست 
در اخبار می خوانیم دولت از اکران فیلم ها حمایت 
می کند، اما مساله این است که دولت باید در این 
زمینه شفاف سازی کند؛ به این معنا که باید از 
فیلم هایی که تا امروز حمایت کرده اطلاعات دهد 

تا دلیلی برای تشویق اکران دیگر فیلم ها شود. این 
تهیه کننده سینما ادامه داد: نکته مهم این است 
که بحث اصلی حمایت دولتی از سینما نیست، 
مساله مهم این است که مخاطب سینما ریزش 
بسیاری پیدا کرده و اگر به سالن های سینما سر 
بزنید مخاطب هر سانس شاید به تعداد انگشتان 
دست هم نرسد و یکی از مهم ترین دلایل این ریزش 
مخاطب، بحث اقتصادی است. چرا که مدت هاست 
سینما در سبد کالای مصرفی خانواده ها قرار ندارد. 
وی اظهارکرد: نباید فراموش کرد که مخاطب 
سینما طبقه متوسط به پایین هستند و طبقه مرفه 
جامعه کمتر به سینما می رود، این در حالی است 
که مخاطب سینمارو در ایران جوانان، سربازان و یا 
خانواده هایی بودند که به دنبال یک تفریح آخر هفته 
مناسب بودند. ثقفی گفت: بحث دیگر در زمینه 
ریزش مخاطب، اکران فیلم هایی است که مخاطب 
چندانی ندارد، هرچند اگر هم یک فیلم پرمخاطب 
خوب هم اکران شود با تمام استقبالی که از آن در 

سینما می شود، نسبت به پیش بینی ای که می شد، 
کمتر فروش داشته است. همه این موارد سبب 
می شود تا صاحبان فیلم ها اگر فیلمی آماده اکران 
داشته باشند، ترجیح می دهند تا آن را اکران نکنند 
چرا که فیلم در چرخه اکران می سوزد. وی توضیح 
داد: تولید در بخش خصوصی کاملا عقب نشینی 
کرده است و بیشتر فیلم هایی به مرحله تولید 
می رسد که برای بخش دولتی باشد و بر همین 
اساس بیشتر نهادهایی مانند بنیاد سینمایی 
فارابی، حوزه هنری، اوج فیلم می سازند، همه این 
شرایط دست به دست هم داده تا بخش خصوصی 
در سینمای ایران کاملا ناتوان شود. ثقفی در پایان 
گفت: تصور کنید زمانی که هزینه تولید یک فیلم 
۱۰ میلیارد می شود و فروشی نزدیک به ۲ میلیارد 
تومان داشته باشد، بی شک باعث ورشکستگی بخش 
خصوصی می شود و در چنین شرایطی است که 
اگر یک فیلم در بخش خصوصی تولید شود باعث 

تعجب همه می شود!

علی اکبر ثقفی مطرح کرد

عقب نشینی کامل بخش خصوصی در سینما 


